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دریاچه ارومیه خشک تر از همیشه
دریاچه ارومیه دومین دریاچه آب شــور در جهان 
این روزها خشــک تر از همیشــه اســت. حق آبه 
این دریاچه امســال از ســد های حوضه آبریز آن، 
تخصیــص نیافته و تونــل انتقــال آب به آن هم 
تکمیل نشــده که نتیجه آن خشــکی ۹۵درصدی 

دریاچه است.
مسعود تجریشی، مدیر ســابق واحد برنامه ریزی 
ستاد احیای دریاچه ارومیه یکی از عوامل تشدید 
مشــکلات دریاچه را تغییر دولت ها و کم توجهی 
بــه این دریاچه عنوان کــرد و گفت: در خصوص 
پروژه احیای دریاچه ارومیه این دولت و آن دولت 
فرق می کند، چــون اگر همان دولــت قبلی بود 
مطمئنــاً این پروژه های ســازه ای را تمام می کرد 
و وارد پروژه های نرم افزاری می شــد، یعنی جریان 
را ادامه می داد، چراکه در پروژه های بزرگ خیلی 
نباید وقفه و تغییر نگاه ایجاد کنید، نباید مســیر 

پروژه را تغییر داد.
او ادامــه داد: البته هنوز ناامید نیســتم اما به هر 
صــورت پــروژه دارد تغییــر جهتی بــه خودش 
می بیند، این تغییر دولت ســبب شــد که دولت 
جدید )ســیزدهم( بگوید دولت قبــل )دوازدهم( 
کاری نکرده و حتماً می خواهد بگوید من کارکردم 
و نمایندگان مجلسی که برای دور بعد دنبال رأی 
گرفتن هســتند منتظرند ببیننــد چه بگویند که 
مردم خوششــان بیاید، این وضعیت ما را در یک 
فضای سیاسی، اجتماعی قرار می دهد که مردم به 

پروژه احیای دریاچه ناامید می شوند.
تجریشــی افزود: همان طور که ما از سه سال قبل 
در پی نهادســازی بودیم که بتوانیــم یک مرکز 
آینده پژوهی در ارومیه داشته باشیم و نظارت های 
خود را ادامه دهیم، انتظار داشتیم با تغییر دولت 
این رونــد مانند دوی ماراتون ادامــه پیدا کند تا 
مردم و محیط زیســت کشــور ضرر نکنند، این که 
یک سیستم جدیدی بیاید و همه کارهای قبلی را 
کنار بگذارد نشــان می دهد ما در پروژه پیوستگی 

لازم را نداشتیم.
مدیر سابق واحد برنامه ریزی ستاد احیای دریاچه 
ارومیه گفت: ما در دو سال اخیر پروژه های سازه ای 
را داشــتیم تمــام می کردیم، دربــاره پروژه های 
نرم افزاری از ســال ها قبل کار کــرده بودیم، مثلًا 
ما درباره بذر گندم با یک شــرکت دانش بنیاد کار 
را شــروع کردیم که هفت ســال طول می کشید 
بتوانیم از آن اســتفاده کنیم، تازه  ســال گذشته 
۳هزار و ۷۰۰هکتار اقدام به اســتفاده از این بذر 
شــد، بنابراین این گونه نیســت امروز برنامه ریزی 
کنیم ســال آینده نتیجه بدهد. دربــاره اقدامات 
نرم افزاری از سه سال قبل ۵محصول را که نزدیک 
به ۷۵درصــد مصرف آب را داشــت و نزدیک به 
۷۶درصد از سطح اراضی آب را تشکیل می داد در 
یک فرآیند طولانی و با کمک دانشگاه های منطقه 
شناســایی کردیم تا درباره آن برنامه ریزی کنیم، 
این برنامه هــا روند طولانــی دارد، بنابراین نباید 
تحــت تأثیر دولت ها قرار بگیرند، همان طور که ما 
از سه سال قبل در پی نهادسازی بودیم که بتوانیم 
یک مرکز آینده پژوهی در ارومیه داشــته باشیم و 
نظارت های خود را ادامه دهیم، انتظار داشــتیم با 
تغییــر دولت این روند ماننــد دوی ماراتون ادامه 
پیــدا کند تا مردم و محیط زیســت کشــور ضرر 
نکنند، احساس این که یک سیستم جدیدی بیاید 
و همه کارهای قبلی را کنار بگذارد نشان می دهد 

ما در پروژه پیوستگی را نداشتیم.
تجریشــی ضمن هشدار نســبت به آینده دریاچه 
ارومیه گفت: از وسعت حدود ۴۸۰۰کیلومترمربع، 
حدود ۲هــزار کیلومتر آب باقی مانده که حتماً در 

ماه های آینده این آب هم از دست خواهد رفت.
معاون سابق ســازمان محیط زیست اظهار داشت: 
اگر دریاچه ارومیه خشــک شود نمک آن به حلق 
مردم وارد می شود، منابع طبیعی را از بین می برد، 
گردش حشــرات از بین خواهد رفت، بعد از مدتی 
به جایی می رسیم که اراضی کشاورزی و تمدن از 
بین می رود. اگر آب جدید وارد دریاچه نشود نمک 
سفت می شود، یا آب جدید وارد شود ممکن است 
نمک را حل نکند و به بلایا تبدیل شود، طوری که 

با یک تبخیر کل دریاچه از دست برود.
خشــکی دریاچه ارومیه در شرایطی تشدید شده 
که معتمدیــان، دبیــر کارگروه نجــات دریاچه 
ارومیه تازه از برنامه های وزارت جهاد کشــاورزی 
برای تغییر الگوی کشــت خبر داده است. او گفته 
وزارت جهاد کشــاورزی موظف شده تغییر الگوی 
کشــت را در استان های حاشــیه دریاچه ارومیه 
عملیاتــی کند همچنین دســتوراتی برای تأمین 
منابع مالی پروژه های سخت افزاری نیمه تمام، هم 
در بحــث تصفیه خانه ها و انتقال پســاب و هم در 
بحث انتقال آب به دریاچه ارومیه به وســیله ستاد 
احیا از طرف معاون اول رئیس جمهور صادر شــد 
تا ســازمان برنامه وبودجه تا ۱۵شهریور این منابع 

مالی موردنیاز پروژه ها را اختصاص دهد.
همچنین جلســه ای در ۲۶مرداد با حضور معاون 
اول رئیس جمهور و وزیر نیرو دراین باره تشــکیل 
شــد. وزیر نیرو گفت: طی روزهای گذشته شاهد 
انتقال پساب بهداشــتی و تصفیه شده شهر تبریز 
به دریاچه بودیم، فــاز دوم هم در مرحله تکمیل 
است و بخشی از فاضلاب شهر ارومیه هم در حال 

انتقال است.
همچنین گفته می شود که یکی از طرح های انتقال 
آب باوجود هزینه های انجام شده و پیشرفت بیش 
از ۹۷درصد، هنوز با مشکل مواجه است که معاون 
اول رئیس جمهور در این زمینه گفت: علت تأخیر 
در تکمیل طرح های نیمه تمام باید مشخص شود.

گزارش

توضیحات رئیس دانشگاه تهران درباره 
کاهش ظرفیت برخی رشته ها

رئیس دانشگاه تهران درباره ادعای برخی از دانشجویان 
مبنی بر کاهش ظرفیت برخی از رشــته های دانشکده 
ادبیات و علوم انســانی این مرکز آموزشی گفت: با توجه 
به اجرای پروژه های عمرانی در این دانشکده، دکتر سیف 
رئیس ادبیات و علوم انسانی درخواستی مبنی بر کاهش 
ظرفیت برخی رشته ها را به دانشــگاه ارائه داده بود که 
دانشگاه نیز با درخواست ایشان موافقت کرد و در مقطعی 
کاهش پذیرش در این دانشــکده داشــتیم، اما با پایان 
کارهای عمرانی در حال حاضر، ظرفیت های کاهش یافته، 

مجدداً افزایش یافته است.
دکتر سیدمحمدمقیمی، با بیان اینکه پروژه مقاوم سازی 
دانشکده ادبیات و علوم انسانی از ۲سال گذشته آغاز شده، 
گفت: مدیریت جدید، میراث دار خرابی های مدیریت قبلی 
است. در حال حاضر، رئیس فعلی دانشکده ادبیات و علوم 
انسانی برای جبران کاستی های گذشته اقداماتی انجام داده 
است؛ بنابراین به خاطر تلاش برای بهبود وضعیت دانشکده 
نباید مورد مواخذه قرار بگیرد.وی افزود: اگرچه با مسئله 
کاهش منابع مالی مواجه هستیم اما تصمیم داریم که با 
تقویت تیم عمرانی، بتوانیم دانشکده ادبیات و علوم انسانی 
را برای ســال تحصیلی جدید آماده کنیم.رئیس دانشگاه 
تهران درباره انتصاب های انجام شــده در دانشکده ادبیات 
و علوم انسانی گفت: تمام احکام مدیریتی توسط ریاست 
دانشگاه صادر می شود. دوران مدیریت تمام مدیر گروه های 
قبلی به پایان رسیده بود، بنابراین هیچ کسی زودتر از زمان 
مقرر از مدیریت گروه برداشــته نشد. تنها دوره مدیریت 
یکی از سرپرستان گروه ها به پایان نرسیده بود؛ بر اساس 
قانون، دوران سرپرستی ۴ماه است.رئیس دانشگاه تهران 
ادامه داد: بخشی از مسائل و مشکلات مطرح شده، هیاهوی 
رسانه ای است و باید بدانیم چه افرادی در فصل تابستان که 
دانشجویان در دانشگاه حضور ندارند از اقدامات و تغییرات 
درون دانشــکده ها اطلاع دارند. به نظر می رسد، این کار 
سازمان دهی شده و با اهداف خاص انجام می شود. شرایط 
باید بررسی شود که به این پرسش »آیا مطالبات واقعی یا 

تصنعی هستند؟« پاسخ داده شود.

48 فوتی و شناسایی 1۹۶۶بیمار جدید 
کرونا در کشور

بنابــر اعلام وزارت بهداشــت، روز گذشــته ۱۹۶۶بیمار 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شدند و ۴۸بیمار نیز در این 
بازه زمانی جان خود را به دلیل این بیماری از دست دادند 
و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۳هزار و ۷۷۶نفر 
رسید.از یکشنبه تا دیروز ۷شهریورماه ۱۴۰۱ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۱۹۶۶بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشــور شناسایی و ۴۵۸نفر از آن ها بستری 
شدند.مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷میلیون و 
۵۲۵هزار و ۶۲۸نفر رسید. خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون 
۲۸۸هزار و ۷۵۰نفر از بیماران، بهبودیافته یا از بیمارستان ها 
ترخیص شده اند.۱۱۱۷نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستان ها تحت مراقبت 
قرار دارند.تا کنون ۵۳میلیون و ۷۷۴هزار و ۸۴۶آزمایش 
تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است.همچنین تا 
کنون ۶۴میلیون و ۹۸۴هزار و ۱۱۷ نفر دُز اول، ۵۸میلیون 
و ۳۶۳هــزار و ۲۹۹نفر دُز دوم و ۳۰میلیون و ۷۱۸هزار و 
۱۳۷نفر، دُز سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و 
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به ۱۵۴میلیون و 
۶۵هزار و ۵۵۳دُز رسید. در شبانه روز منتهی به روز گذشته 
۵۶هزار و ۷۴۲دُز واکسن کرونا در کشور تزریق شده است.

سرویس های مدارس، تاکسی اینترنتی 
شدند

رئیس اداره انجمن اولیا و مربیان تهران در نخستین جلسه 
استقبال از مهر ۱۴۰۱ گفت: به صرفه نبودن نرخ گذاری 
سرویس مدارس رانندگان را به سمت تاکسی اینترنتی 
سوق داده است.سید صدرا خوش قدم عنوان کرد: پیش 
از کرونــا حدود ۲۰۰هزار دانش آموز بــا ۲۵هزار خودرو 
به صورت رسمی از سرویس مدارس استفاده می کردند اما 
برای سرویس مدارس امسال تاکنون ۲۲هزار دانش آموز 
ثبت نام کردنــد.وی درباره چرایی کاهش ثبت نام دانش 
آموزان برای سرویس مدارس توضیح داد: از این طرف نیز 
خانواده ها اذعان دارند که هزینه سرویس مدارس بسیار 
بالاست. پیشنهاد می شود که طرحی اندیشیده شود تا 
دانش آموزانی که قادر به ثبت نام برای سرویس مدارس 
نیستند از حمل ونقل عمومی یا اتوبوس استفاده کنند.

سرهنگ غلام نصراللهی نماینده فاتب نیز در ادامه جلسه 
با تأکید بر اینکه باید عارضه سنجی تردد در حوزه ترافیک 
شهری صورت گیرد، عنوان کرد: واکاوی و سبب شناسی 
مصوبات و اقدامات ســال های گذشــته باید انجام شود 
چراکه دیگر کاربردی نیستند و طرحی نو باید اندیشیده 
شــود. برای این طرح نو می توان از ظرفیت مراکز علمی 

استفاده کرد.

خبر

و  کارشناسان  درحالی که همه  سعیده زمانی: 
صاحب نظران به ضرورت تسهیل ازدواج و برداشته 
شدن موانع اقتصادی از مسیر ازدواج جوانان تأکید 
دارند اما به نظر می رسد اولویت سیاست گذاران 
به جای رفع مشکلات، تأکید بر ضرورت ازدواج در 
سنین پایین باشد. این مسئله جایی نگران کننده 
می شــود که پای کودک همسری در میان باشد. 
انسیه خزعلی، معاون رئیس جمهور در امور زنان 
و خانواده به تازگی درباره کودک همسری با گفتن 
این موضوع که در بحث ازدواج نباید فقط برخی 
آسیب ها را بیان کرد و کلان را مسکوت گذاشت، 
گفت: »سن ازدواج اکنون ســن بالایی است. از 
ظلم و اجحاف در حق دختران در ازدواج زیر سن 
قانونی باید جلوگیری کرد، اما من مراجعینی از 
دختران ۱۶ و ۱۷ساله دارم که می گویند چرا به 
ما کودک می گویند؟ درحالی که ما بالغ هستیم 
و با اختیار خودمــان ازدواج را انتخاب کرده ایم.« 
دراین باره مونیکا نادی، وکیل دادگستری و فعال 
حقوق کودک در گفت وگو با »همدلی« می گوید: 
هرچند در سال های گذشــته برای اصلاح سن 
ازدواج در کشــور اقداماتی صورت گرفته اما این 
تلاش ها هر بار ناکام مانــده و همچنان موضوع 

کودک همسری، چالش برانگیز است.

 قانون در زمینه سن ازدواج چه می گوید؟
در حال حاضر هیچ حداقلی ســنی برای ازدواج 
در قانون تهیه نشده است. ازدواج دختران بالای 
۱۳سال و پســران بالای ۱۵سال بدون هر گونه 
ممنوعیت قانونی انجام می شود و ازدواج دختران 
زیر ۱۳ و پسران زیر ۱۵ به شرط رضایت ولی آن ها 
و حکم دادگاه با رعایت مصلحت انجام می شود؛ 
بنابرایــن ســن ازدواج در قانون مــا پایین تر از 
۱۸سالی است که دارد درباره آن صحبت می شود.

درواقع علی رغم اینکه سن ۱۸سال به عنوان سن 
کودکی در قوانین بین المللی تعیین شده و بعد از 
۱۸سالگی به فرد اجازه دخل و تصرف در امور مالی 
داده می شود اما در مورد ازدواج در کشورمان، این 

شرط را قائل نیستیم و به سن پایبند نبوده ایم.
 کودک همسری چه چالش هایی را ایجاد 

می کند؟
کودکی و حفاظت از منافع عادی کودکان و حق 
رشد و آموزش حق یک کودک است و باید از آن 
حمایت کنیم و نگذاریم در سن پایین که هنوز در 
تجربه کودکی هستند به ناگهان از شرایط کودکی 
قطع شوند و وارد شرایط بزرگ سالی )طبیعتاً نه 
ازلحاظ جسمی و نه ازلحاظ فکری و روانی آمادگی 

پذیرش آن را ندارند( بشوند.
بیشتر ازدواج ها که در این شرایط اتفاق می افتد 
و یک طرف کودک اســت در شرایط نابرابر است 
یا اختلاف سنی ها فاحش است یا بحث های مالی 

به میان می آید یا خیلی از این ازدواج ها به دلیل 
بحث هــای فرهنگی و با باورهــای محلی اتفاق 

می افتد.
 چــه تلاش هایی در زمینه اصلاح ســن 
ازدواج صورت گرفته و در ادامه چه اقداماتی 

لازم است؟
تلاش هایی که لازم است اتفاق بیفتد این است که 
ما برویم به سمت فرهنگ سازی، اینکه ازدواج های 
زیر سن قانونی چه پیامدهایی برای آن ها می تواند 
داشته باشد و تلاش کنیم فرهنگی ایجاد کنیم در 
جامعه تا این ازدواج ها کمتر شود تا از آسیب هایی 

که به کودک وارد می شود رها شوند.
در مجلس طرحی مبنی بر افزایش سن ازدواج )نه 
به ۱۸سال، بلکه می خواستند ازدواج زیر ۱۵سال 
منوط به اجازه دادگاه بشوند و ازدواج زیر ۱۳سال 
ممنوع شــود( داده شــد، اما همین طرح هم با 
مقاومت های زیادی روبه رو و اجرایی نشد؛ بنابراین 

تغییر قوانین در حداقل هم می تواند مؤثر باشد.
ازدواج کودک چون پدیده قانونی صرف نیست، 
بنابرایــن صرف تغییر قوانین و تغییر ســن هم 
نمی تواند به تنهایی کافی باشد بنابراین باید نقش 
عرف و فرهنگ را هم ببینیم. همان طور که گفتم 
خیلی از وضعیت بد اقتصادی خانواده ها باعث این 

موضوع می شود.
 معاون زنان رئیس جمهور در مصاحبه ای 
عنوان کرد که در ازدواج نباید فقط برخی 
آســیب ها را بیان کرد و گفته دختران در 
سن پایین به این مسئله که نباید آن ها را 

کودک دید معترض هستند. به نظر شما آیا 
در زمینه نتایج ازدواج در سنین پایین سیاه 

نمایی می شود؟
با همه چالش هــا آنچه دربــاره ازدواج کودکان 
گفته می شود سیاه نمایی نیست. اگر دختر ۱۶ و 
۱۷ساله ای قصد ازدواج دارد، قاعدتاً دارد راجع به 
مهریه و مسائل مالی نیز تصمیم گیری می کند اما 
چطور قانونا اجازه رانندگی و استقلال مالی ندارد 
اما اجازه ازدواج دارد. درحالی که قانونا برای ازدواج 

دختران پانزده شانزده ساله منعی وجود ندارد.
از بعد روانشناسی همه افراد در سن پایین دوست 
دارند بزرگ تر تلقی شــوند، اما باید از بیرون و با 
نگاه علمی به موضــوع نگاه کنیم که منافع فرد 
چه چیزی ایجاب می کند. این که قانون به لحاظ 
تأثیراتی که ســنین پایین ۱۸سال در زندگی و 
آینــده فرد دارد بخواهد حمایت همه جانبه خود 
را داشــته باشد به این معنی نیست که با کودک 
دانستن آن شــخص را ضعیف دانسته ایم، بلکه 
می خواهیم او حق بیشتری برای رشد داشته باشد.

درست است که بلوغ زیستی اجتماعی و فکری 
در افراد متفاوت است، اما آیا در مقام قانون نباید 
این هــا را در نظر بگیریم؟! متأســفانه هیچ وقت 
اصلاحات انجام شده نیز به سمت ۱۸ساله شدن 
ســن ازدواج نرفته است و همیشه با توجه به در 
نظر گرفتن شرایط فرهنگی، سنین پایین در نظر 

گرفته شده است.
هــدف از اصلاح قانون ســن ازدواج این بوده که 
ازدواج ها معیار داشته باشــد و دختر ۱۴ساله از 

دنیای کودکی به محض بلوغ جسمی وارد رابطه 
نشود. درواقع آنچه در ازدواج مهم است نمی تواند 
بلوغ جسمی و جنسی به تنهایی باشد. ما باید رشد 
عقلی را نیز در نظر بگیریم؛ بنابراین وقتی کودکان 
بدون اینکه رشد عقلی و آمادگی روانی و فکری 
داشته باشند وارد ازدواج می شوند، اولین مشکل 
این اســت که آمادگی ازدواج را ندارند به همین 
علت تعدادی از این ازدواج ها منجر به مشکلات 
عمده ای می شــود و منجر به این می شــود که 
کودکان از بنیه های بچگی خود جدا شوند بدون 
اینکه آمادگی ورود به بزرگ سالی داشته باشند. 
وارد دنیایی می شوند که شناختی از آن ندارند و 
ممکن اســت، آن ازدواج به سرعت دلشان را بزند 
و خیلــی وقت ها طلاق هــای عاطفی دیدیم که 
منجر بــه روابط خارج از عرف می شــود. خیلی 
از پســرهایی که زود ازدواج می کنند نمی توانند 
تخصصی داشته باشند و نگرانی از معیشت آن ها 
را از دسترسی به شغل حرفه ای بازمی دارد. ازلحاظ 
جسمی هم می بینیم که آمادگی لازم را ندارند و 
در بارداری های ناموفق بچه هایی به دنیا می آورند 
که به دلیل عدم بلوغ فکری در مســائل تربیتی 
نیز به مشــکل برمی خوردند.آنچه گفته می شود 
سیاه نمایی نیست و درخواست اینکه ما به سمت 
فرهنگ ســازی برویم درخواست زیادی نیست، 
اما متأســفانه شاهد شرایط برعکس این موضوع 
هستیم و اصرار داریم بگوییم ازدواج های کودکی 
خیلی خوب است. باید تمرکز بر تسهیل شرایط 

ازدواج ها باشد نه تبلیغ روی کودک همسری.

»مونیکا نادی« وکیل دادگستری و فعال حقوق کودک در گفت وگو با »همدلی«:

پرداختن به ازدواج کودکان سیاه نمایی نیست

همدلی| ســتاره لطفی- حیات وحش ایــران در لبه پرتگاه 
انقراض است و فقط یوزپلنگ ایرانی نیست که در لبه این پرتگاه 
قرار دارد، از بین رفتن زیستگاه  و شکار بی رویه باعث شده بیش از 
۱۰۰گونه جانوری در جغرافیای ایران در معرض انقراض و نابودی 
قرار بگیرند.آن گونه که حسن اکبری، معاون محیط زیست طبیعی 
و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست گفته است فهرست 
مهره داران در معرض خطر انقراض و حمایت و حفاظت شده بعد 
از حدود ۲۰ســال به روزرسانی و منتشرشده است. بر اساس این 
لیســت بیش از ۱۰۰گونه جانوری در فهرست در معرض خطر 
انقراض قرار دارد و بیش  از ۱۶۰گونه نیز در فهرســت گونه های 

حمایت شده و حفاظت شده قرار گرفته اند.
البته این آمار حسن اکبری از گونه های جانوری در معرض خطر، 
با آماری که چند ماه پیش از ســوی سرپرست دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط زیست اعلام شد 
تفاوت زیادی دارد. رضا فرجی در ۱۲اسفند سال گذشته -که روز 
جهانی حیات وحش است- گونه های جانوری در معرض خطر را 
بیش از ۱۵۰گونه اعلام کرد و به خبرنگار صداوسیما گفت: »هزار 
و ۲۳گونه مهره دار در کشــور به ثبت رســیده که ۱۵۱گونه آن 
در فهرست سرخ اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت به عنوان 

گونه های در خطر معرض انقراض ثبت شده است.«
این اولین بار نیست که از خطر انقراض گونه های جانوری ایران 
ســخن به میان می آید. طی نیم قرن اخیر بخش قابل توجهی از 
گونه های برجســته حیات وحش کشور یا منقرض شده اند یا در 
معرض خطر شــدید انقراض قرار گرفته اند. آمار اعلامی سازمان 
حفاظت محیط زیست نشان می دهد طی نیم قرن اخیر ۷۰درصد 
گونه های برجســته حیات وحش را ازدست داده ایم و بسیاری از 
گونه ها ازجمله یوزپلنگ آسیایی نیز در لبه پرتگاه انقراض قرار 

دارند. 
 حیواناتی که با فلات ایران خداحافظی کرده یا می کنند

به جز یوزپلنگ ایرانی که در وضعیت بحرانی قرار دارد، پستاندارانی 
مانند گوزن زرد ایرانی، گورخر آسیایی، فک دریای خزر، هوبره، 
پلنگ، خرس سیاه آسیایی، تمساح پوزه کوتاه، نهنگ آبی و نهنگ 
باله ای نیز در معرض خطر انقراض هســتند. به عنوان مثال فقط 
۵۳قلاده خرس سیاه در کشور وجود دارد. از گوزن زرد نیز فقط 
۲۹رأس مانده است. میش مرغ حتی وضعیتش از یوزپلنگ ایرانی 
بغرنج تر اســت چراکه فقط ۱۰قطعه از این پرنده زیبا در کشور 
باقی مانده است، حال آنکه یوزپلنگ آســیایی ۱۲قلاده موجود 

است.
گونه های جانوری در معرض انقراض تلخی جانوران منقرض شده 
در این سرزمین را یادآور می شود. جانورانی مانند شیر ایرانی، ببر 
مازندران یا روباه شنی که در آخرین بازمانده اش در سال ۵۹ در 
پارک ملی کویر شــکار شد. گفتنی است آخرین شیر ایرانی در 

سال ۱۳۲۱ در شمال غربی دزفول شکار شد.
آخرین ببر ایرانی یا همان ببر مازندران نیز در سال ۱۳۳۸ هجری 
خورشیدی توسط یک شکارچی محلی در جنگل گلستان٬ در 
منطقه گرگان شکار شد. از ببر مازندران تنها یک نقاشی رنگی و 

چند عکس و چند پوست به جامانده است. 
 شکار، صید بی رویه و تخریب زیستگاه عوامل کاهش 

جمعیت های جانوری
اگرچه شکار و صید بی رویه همچنان به عنوان یکی از اصلی ترین 
دلایل کاهش جمعیت های جانــوری و انقراض گونه ها، عنوان 
می شود اما نقش تخریب زیســتگاه را هم نمی توان در تشدید 
این بحران نادیده گرفت. کارشناسان می گویند اصلی  ترین دلیل 
انقراض گونه های جانوری و گیاهی در ایران از بین رفتن زیستگاه 
است. آن گونه آمارها می گویند امروز از ۶۰۰دشت کشور، بیش 
از ۴۰۰دشــت به دلیل برداشــت بی رویه آب هــای زیرزمینی 
فرونشست، در وضعیت بحرانی به سر می برد و بیش از ۹۰درصد 
کشور نیز با پدیده بیابان زایی مواجه است. نزدیک به یک و نیم 
میلیون هکتار از جنگل های بلوط غرب در رویشگاه های زاگرس 
به دلیل پدیده خشکیدگی از بین رفته اند و جنگل های شمال نیز 

وضعیتی به مراتب بد تر از جنگل های غرب دارند.
بدیهی است زیستگاه های تالابی، رودخانه ای، دریایی، جنگلی، 
کوهســتانی و دشــتی که خبر تخریب آنان بــه اخبار تکراری 
رســانه ها تبدیل شده است، زیســتگاه حیات وحش ایران است. 
ناگفته پیداســت زمانی که زیستگاه تخریب شود و از بین برود، 

ساکنان آن نیز که حیات وحش است، از بین خواهند رفت.
یکی از حقایق تلخ ناآگاهی مردمی است که در نزدیکی زیستگاه 
حیوانات کمیاب زندگی می کنند، بسیاری از آنان از اهمیت حفظ 
این گونه ها مطلع نیستند. بدیهی است یکی از راه های حفاظت 
از حیات وحش بهترین آگاهی بخشیدن به انسان ها و آشنا کردن 

آن ها با جانوران در حال انقراض است.
سوءمدیریت، تخریب زیستگاه و شکار و صید بی رویه چنان بلایی 
بر سر حیات وحش کشور آورده است که جز یکی از کشورهای 

قرار داریم کــه گونه های جانوری اش یکی پــس از دیگری در 
فهرســت جانوران در خطر انقراض قرار می گیرند. جالب است 
بدانیــم فقط در زمینه قاچاق حیوانات رتبه ســوم جهانی را در 

اختیار داریم.
 از بین رفتن گونه های جانوری، معضل جهانی است

از بیــن رفتن گونه های جانوری فقط درد ایران نیســت، حدود 
دوسوم گونه های جانوری زمین در ۵۰سال اخیر از بین رفته اند. 
بر اســاس آخرین آماری کــه اتحادیه بین المللــی حفاظت از 
طبیعت )IUCN( منتشــر کرده بیش از ۸هــزار و ۴۰۰گونه 
گیاهی و جانوری در دنیا به شــدت در معرض خطر انقراض قرار 
دارد و نزدیــک به ۳۰هزار گونه در معــرض خطر انقراض بوده 
یا آسیب پذیر اســت و ارزیابی می شود  که در این آمار بیش از 
۴۰درصد از دوزیســتان، ۲۶درصد از پســتانداران، ۲۱درصد از 
خزنــدگان و ۱۳درصد از پرندگان جهان در معرض انقراض قرار 

دارد و نشان می دهد حال گونه های جانوری خوب نیست.
بر اساس گزارشــی که دو سال پیش توســط صندوق جهانی 
حیات وحش )WWF( منتشرشــده، هیچ نشــانه ای از بهبود 
اوضاع حیات وحش نیز دیده نمی شــود. از بین رفتن و انقراض 
گونه های جانوری به حدی اســت که برخی کارشناسان از روند 
کنونی کاهش جمعیت جانوری در جهان بنام انقراض ششــم 
یاد می کنند.تخریب زیســتگاه ها تغییر کاربری اراضی، قاچاق 
حیات وحش، ورود  گونه های مهاجم به زیســتگاه های طبیعی، 
انواع آلودگی های طبیعی و تغییر اقلیم ۵ عامل اثرگذار اســت 
کــه صندوق جهانی حیات وحــش از آن به عنوان عوامل تهدید 

حیات وحش نام می برد.

حال گونه های جانوری خوب نیست

بیش از ۱۰۰حیوان بومی ایران در معرض انقراض

سازمان آگهی ها

نامه
روز
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